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جزئيات بازبيني شيوه نامه تسهيل
 اجراي قانون و مقررات تردد 

معاون وزير راه و شهرس��ازي 
در پاس��خ ب��ه گلاي��ه بخش 
خصوص��ي حمل ونقل مبني 
ب��ر اينکه قانون اش��اره اي به 
اخ��ذ ۱۰ درصد از کرايه حمل 
دريايي نداشته است، تصريح 

کرد: هدف اصلي اجراي اين قانون، اخذ ۱۰ درصد کرايه حمل 
دريايي است اما با توجه به مرجعيت سازمان راهداري مي توان 
جلس��ه اي با س��ازمان بنادر و تش��کل ها در اين خصوص برگزار 
کرد. داود کشاورزيان در جلسه ۱۹۴ شوراي عالي ترابري و با 
اشاره به دستور جلسه تصميم گيري در مورد شيوه نامه تسهيل 
اجراي قانون مقررات تردد اظهار داش��ت: در مش��روح نتايج و 
بررس��ي هاي انج��ام گرفته در زم��ان تصويب قانون فوق الذکر 
مش��خص ش��د هدف اصلي اجراي اين قانون، اخذ ۱۰ درصد 

کرايه حمل دريايي است.
وي افزود: همچنين در قانون به صراحت اعلام شده که کرايه 
حمل کالا در مقصد بر اس��اس نرخ متعارف توس��ط س��ازمان 
راهداري و حمل ونقل جاده اي تعيين مي ش��ود. لذا با توجه به 
اين توضيحات اگر مستنداتي مبني بر اجحاف و اخذ ۵۰ درصد 
کرايه وجود دارد، توس��ط تش��کل هاي حمل ونقلي ارائه شود تا 
پيگيري هاي لازم به طور شخصي از سوي بنده انجام گيرد.

رئيس سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي خاطرنشان کرد: 
اگ��ر آيين نامه خلاف قانون باش��د ب��ه طور حتم مورد اعتراض 
مجلس قرار مي گرفت اما در زمان جمع بندي تصويب شد که 
حوزه دريايي نيز ش��امل اين قانون مي ش��ود.معاون وزير راه و 
شهرسازي با اشاره به صحيح يا اشتباه، يا نياز به اجراي قانوني 
که ۲۰ سال قبل نوشته شده گفت: اين امر ديگري است که بايد 

از طريق ارائه يک ماده واحده جديد انجام گردد. 

آغاز عمليات احداث آزادراه حرم تا حرم قطعه 
گرمسار – سمنان به طول ۱۱۵ کيلومتر 

با حضور معاون س��اخت و توس��عه آزادراه هاي ش��رکت ساخت 
و توس��عه از عمليات اجرايي احداث آزادراه حرم تا حرم قطعه 
گرمس��ار – س��منان ب��ه ط��ول ۱۱۵ کيلومت��ر بازديد به عمل 
آم��د. عملي��ات اح��داث آزادراه حرم تا حرم در قطعه گرمس��ار 
– س��منان که به طول ۱۱۵ کيلومتر اس��ت، آغاز ش��د و با تأکيد 
رياس��ت آزادراه هاي ش��رکت س��اخت و توسعه کشور و حضور 
نماين��دگان ق��رارگاه خاتم الانبياء، مش��اورين طرح و مديرکل 
راه و تراب��ري اس��تان س��منان حداکثر ظرف م��دت ۴۰ ماه به 
بهره برداري خواهد رس��يد.اين پروژه مي تواند نقش مهمي در 
کاه��ش تصادف��ات جاده اي، کاهش هزينه هاي س��وخت، کم 
کردن مسافت، پايين آمدن زمان مسافرت و حمل بار و آسايش 
و رف��اه زائري��ن حرم رض��وي )ع( و حضرت معصومه )س( ايفا 
نمايد.ميرش��فيع هم چنين از اجراي عمليات پروژه احداث باند 
دوم سمنان – فيروزکوه که به طول ۱۱ کيلومتر است بازديد به 
عمل آورد، اين پروژه پيشرفت فيزيکي بالايي داشته و به زودي 

به بهره برداري خواهد رسيد.

افتتاح بيش از ۲۲ کيلومتر پروژه بزرگراهي 
استان کردستان در هفته دولت 

مدي��رکل راه و شهرس��ازي 
اس��تان کردس��تان از افتت��اح 
۲۲.۵ کيلومتر پروژه بزرگراهي 
استان طي هفته دولت خبر داد 
و با بيان اينکه امس��ال پرونده 
مس��کن مهر کردستان بسته 

مي ش��ود، گفت: ۵۱ درصد جمعيت ش��هري کردستان در بافت 
ناکارآمد ش��هري زندگي مي کنند و حدود ۱۲ درصد مس��احت 

سنندج به مناطق حاشيه نشين اختصاص دارد. 
ش��هرام ملکي، مديرکل راه و شهرس��ازي استان کردستان در 
معرفي مهمترين برنامه ها و اقدامات اين اداره کل در حوزه هاي 
مختل��ف عن��وان کرد: يکي از مهمترين پروژه هاي در دس��ت 
اجراي استان، احداث بزرگراه همدان- سنندج به طول کلي ۱۲۷ 
کيلومتر است که حدود ۹۵ کيلومتر آن به بهره برداري رسيده و 
مابقي در دست اجراست که هفته دولت ۲.۵ کيلومتر آن افتتاح 
مي  ش��ود.ملکي افزود: از بزرگراه س��نندج- مريوان نيز که ۱۳۵ 
کيلومتر طول دارد تاکنون ۴۰ کيلومتر افتتاح شده و هفته دولت 
هف��ت کيلومتر ديگر به بهره برداري مي رس��د. همچنين هفته 
دولت ۱۰ کيلومتر از قطعات باقي مانده بزرگراه ۳۲۰ کيلومتري 

کرمانشاه- مياندوآب افتتاح خواهد شد.
مديرکل راه و شهرسازي کردستان گفت: راه اصلي بانه- سوته 
۵۰ کيلومتر طول دارد که ساخت ۳۶ کيلومتر آن به اتمام رسيده 
و اجراي پروژه در ۱۴ کيلومتر درحال انجام است. سه کيلومتر 

از اين محور هفته دولت افتتاح خواهد شد.
 وي همچني��ن عن��وان کرد: در طول يکس��ال گذش��ته بالغ بر 
۴۳۰ کيلومتر راه روس��تايي به مناقصه رفته وبا احتس��اب اين 
طول از راه هاي روس��تايي اکنون در س��طح اس��تان بالغ بر يک 
هزار کيلومتر راه روس��تايي آس��فالته در حال احداث داريم که با 
اتمام اين پروژه ها برخورداري استان از راه روستايي آسفالته از 

۴۴درصد به بيش از ۶۲ درصد ارتقا خواهد يافت.

 آغاز ثبت نام آزمون ورود به حرفه مهندسان 
در خراسان شمالي 

سرپرس��ت مديريت مسکن 
و س��اختمان اداره کل راه و 
شهرس��ازي خراسان شمالي 
گف��ت: ثبت ن��ام آزمون هاي 
ورود ب��ه حرفه مهندس��ان، 
کاردان ه��اي فني و معماران 

تجربي در اين استان از امروز آغاز شد. 
مجي��د محم��دي گف��ت: به اطلاع کليه داوطلبان ش��رکت در 
آزمون هاي ورود به حرفه مهندسان کاردان هاي فني ساختمان 
و تعيي��ن صلاحي��ت حرف��ه اي معماران تجربي س��ال جاري 
مي رس��اند، آزمون هاي مذکور در روزهاي پنجش��نبه و جمعه 
مورخ ۲۰ و ۲۱ مهرماه امسال برگزار خواهد شد. محمدي افزود: 
ثبت نام آزمون هاي مذکور تا روز دوشنبه مورخ۹۶/۰۵/۰۹ ادامه 
خواهد داشت.وي اظهار کرد: لازم به ذکر است از آنجايي که 
مهلت زماني تعيين ش��ده قابل تمديد نخواهد بود، لذا به کليه 
داوطلب��ان عزي��ز توصيه مي گردد در مهلت زماني تعيين ش��ده 

نسبت به ثبت نام خود اقدام نمايند.
سرپرست مديريت مسکن و ساختمان اداره کل راه و شهرسازي 
خراسان شمالي تصريح کرد: طبق اطلاعيه دفتر مقررات ملي 
و کنترل س��اختمان کش��ور در آزمون هاي مذکور به جهت رفاه 
ح��ال داوطلب��ان محترم و جلوگيري از تردد در فواصل طولاني 
بين ش��هري، در برخي از استان هاي کشور حوزه هاي امتحاني 
در شهرهاي جديد پيش بيني شده است که داوطلبان مي توانند 

محل آزمون خود را در اين شهرها انتخاب نمايند.

پيشخوان

راه ومسکن

از ميان همه اخبار و گزارش هايي که کماکان به رکود مسکن 
در روزهاي اخير اش��اره دارد، گزارش خبرگزاري ايس��نا تحت 
عنوان » نش��انه هاي رونق کلنگي ها« مي توانس��ت نشانه اي از 
بهبود خفيف و ملايم اين در اين حوزه منظورش��ود. در ابتداي 
اين گزارش آمده اس��ت: » رش��د صدور پروانه هاي س��اختماني 
در زمس��تان قبل و افزايش س��اخت و س��از در بافت فرس��وده 
طي دو ماه ابتداي س��ال جاري علامت تغيير در معادله س��اخت 
مش��ارکتي به نفع مالکان زمين را نش��ان داد«. به همين منظور 
با فرهاد بيضايي کارشناس اقتصاد مسکن گفتگوي کوتاهي به 
عمل آورديم. بيضايي اما معتقد اس��ت:» افزايش صدور پروانه 
ساختمان الزاما نمي تواند به معناي افزايش ساخت و ساز و ايجاد 
رونق در صنعت ساختمان باشد«. در اينجا پيش از ذکر مشروح 
اظهارات اين کارشناس مسکن ابتدا ادامه گزارش ايسنا مبني 
بر رونق خانه هاي کلنگي و نش��انه هاي خروج مس��کن از رکود 
از نظر خوانندگان گرامي مي گذردو در پايان نيز نگاهي به نقطه 

نظرات فرهاد بيضايي خواهيم داشت. 
نشانهاوليهازتحرکساختوساز ���

ايس��نا در ادامه گزارش خود آورده اس��ت:» نخس��تين نشانه ها 
براي تغيير ضعف خفيف مالکان خانه هاي کلنگي شهر تهران 
به صاحبان "دست بالا" در توافق ساخت مشارکتي با سه پيش 
زمينه افزايش ۳۷ درصدي پروانه س��اختماني در زمس��تان قبل، 
رش��د ۲ درصدي س��هم فروش آپارتمانهاي متراژ بالا، افزايش 
۵۰ درصدي س��اخت و س��از در بافت فرس��وده و تبديل ماهيت 
مالکان زمين از متقاضيان جس��ت و جوگر به عرضه کنندگان 
ثابت نمايان شده و زمينه را براي تغيير معادله ۴۰-۶۰ به معادله 

۵۰-۵۰ ايجاد کرده است «.
اين گزارش مي افزايد: » پس از آنکه توافق نانوشته قديمي سهم 
مالک و سازنده بعد از پايان سال ۱۳۹۱ همزمان با رکود مسکن از 
۵۰-۵۰ به سمت ۶۰-۴۰ به نفع سازندگان عوض شد، بروز پيش 
زمينه هاي رونق در ساخت و ساز پايتخت مي تواند اين معادله را 
مجددا به حالت تعادل درآورد.تقاضا براي افزايش ساخت و ساز 
در محدوده ۳ هزار و ۲۶۸ هکتاري بافت فرسوده شهر تهران از 
طريق ابزارهاي قدرتي تسهيلات ۸ درصد ساخت، وام ۸ درصد 

خريد و سياستهاي تشويقي با رشد مواجه شده است«.
گزارش مزبور يادآور مي ش��ود: » در ش��هر تهران طي ابتداي 

تابس��تان س��ال ۹۲ تا انتهاي خرداد ۹۵ رکود س��اختماني وجود 
داش��ته طوري که در س��ال ۹۳ ساخت وس��از در کل شهر تهران 
معادل ۵۹ درصد و در سال ۹۴ معادل ۳۴ درصد کاهش داشت 
اما شدت رکود از نيمه سال ۹۵ به بعد در کل مناطق شهر تهران 
کم شد و به دليل توقف جريان تعميق رکود ساختماني از نيمه 
س��ال ۹۵ و رش��د نامحس��وس و اوليه ساخت وس��از، معدل کل 
ساخت وسازها در پايتخت طي يک سال ۹۵ رشد يک درصدي 
را نس��بت به ۱۲ ماه س��ال ۹۴ تجربه کرد. کارشناس��ان با اعلام 
رس��مي اين آمار در ماه گذش��ته عنوان کردند که نرخ رش��د يک 
درصدي به عنوان نش��انه اوليه از تحرک ساخت وس��از است.بر 
اس��اس آخرين گزارش بانک مرکزي از نماگرهاي اقتصادي، 
در س��ال ۱۳۹۵ حدود ۱۱۳ هزار فقره پروانه س��اختماني در کل 
مناطق شهري ايران صادر شده که نسبت به سال ۱۳۹۴، تقريبا 
۱۲.۲ درصد رشد داشته است. از اين تعداد، حدود ۸ هزار فقره 

مربوط به شهر تهران بوده است«.
اين گزارش همچنين حاکي است: » همچنين تعداد پروانه هاي 

س��اختماني صادر ش��ده در کل مناطق شهري و شهر تهران در 
طول دولت يازدهم نشان مي دهد که اگرچه روند تعداد صدور 
پروانه هاي س��اختماني منفي بوده، اما در س��ال ۱۳۹۵ اين رويه 
منفي معکوس و مثبت ش��ده اس��ت. اين نش��ان از آن دارد که 
احتمالا بخش مس��کن در حال عبور از ش��رايط عميق رکودي 

است و تکانه هايي در بخش ساختمان مشاهده مي شود.
در حالي در سال ۱۳۹۲ حدود ۱۷۲ هزار فقره پروانه ساختماني 
صادر ش��ده بود که اين تعداد در س��ال ۱۳۹۳ به ۱۱۷ هزار فقره 
و در س��ال ۱۳۹۴ به ۱۰۱ هزار فقره کاهش يافت، اما در س��ال 
۱۳۹۵ تعداد پروانه هاي س��اختماعي صادر ش��ده در کل مناطق 
شهري به ۱۱۳ هزار فقره افزايش پيدا کرد. در تهران نيز تعداد 
پروانه هاي س��اختماني از ۲۱ هزار فقره در س��ال ۱۳۹۲ به ۸.۱ 

هزار فقره در سال ۱۳۹۴ افت پيدا کرده است.
اگرچه اين روند نزولي در س��ال بعد، يعني س��ال ۱۳۹۵ بهبود 
پيدا کرد. آمارها نشان مي دهد که در سال ۱۳۹۵ در تهران ۸.۷ 
هزار فقره پروانه س��اختماني صادر ش��ده اس��ت. بررسي فصلي 

تعداد پروانه هاي س��اختماني صادر ش��ده در کل مناطق شهري 
نيز نش��ان مي دهد که در کل مناطق ش��هري طي اين مدت، 
هر ساله در فصل زمستان صدور پروانه هاي ساختماني با رشد 

تقريبا قابل توجهي روبه رو بوده است.
بررسي اطلاعات منتشر شده توسط بانک مرکزي درخصوص 
تعداد پروانه هاي س��اختماني ش��هر تهران حاکي از آن اس��ت 
بعد از افت ش��ديد صدور پروانه هاي س��اختماني در پاييز ۱۳۹۴ 
به تدريج ش��اهد رش��د ملايم صدور پروانه بوده ايم؛ به طوري 
که تعداد واحد مس��کوني در پروانه هاي س��اختماني، در فصل 
زمس��تان س��ال ۱۳۹۵ نس��بت به مدت مش��ابه سال قبل ۳۶.۶ 
درصد افزايش يافته و در کل س��ال ۱۳۹۵ نس��بت به س��ال قبل 
 ح��دود ۰.۷ درص��د افزايش يافته و به ۶۶.۱ هزار واحد رس��يده

 است«.
اهميتتناسبعرضهوتقاضا ���

همانطور که در ابتداي گزارش ذکر ش��د فرهاد بيضايي معتقد 
است افزايش صدور پروانه ساختمان الزاما نمي تواند به معناي 
افزايش ساخت و ساز باشد. وي در تشريح نکته فوق به تجارت 
مي گويد: هرچند آمار صدور پروانه ساخت نسبت به دوره مشابه 
گذش��ته افزايش نش��ان مي دهد اما س��اخت و ساز در همين بازه 
زماني افزايش پيدا نکرده است و به همين منظور خبر افزايش 
صدور پروانه ساختماني نمي تواند نشانه اي براي خروج مسکن 
از چنبره رکود تلقي ش��ود، فلذا رونقي نيز حاصل نش��ده اس��ت. 
البت��ه فره��اد بيضاي��ي در س��ال ۹۴ و در گفتگو با رس��انه ها نيز 
اظهارات��ي مش��ابه اظه��ارات اخير خود به زبان آورده اس��ت و 
گذش��ت زم��ان نش��ان داد که حق با او ب��ود. روزنامه تعادل در 
ش��ماره ۵۴۷ خود مي نويس��د: » به گفته اين کارشناس اقتصاد 
مس��کن، براس��اس آمار بانک مرکزي، در بهار س��ال۹۴ تعداد 
پروانه هاي س��اختماني نس��بت به بهار سال۹۳ افزايش يافته اما 
با اين وجود تعداد واحدهاي مس��کوني درنظرگرفته ش��ده براي 
س��اخت کاهش يافته که اين موضوع براي آينده بازار مس��کن 
نگران کننده اس��ت .... اين کارش��ناس بازار مس��کن درپايان 
مي گويد: آمارهاي منتشرشده و همچنين تجربه گواه آن است 
که با کاهش عرضه درس��ال هاي آتي، تناس��ب ميان عرضه و 
 تقاضا از بين مي رود و به تبع آن رونق بازار مس��کن نيز تحقق 

نمي يابد«.

رشدصدورپروانههايساختمانيدرزمستانقبلوافزايشساختوسازدربافتفرسودهنشانميدهد:

فرهادبيضاييدرگفتگوباتجارت:»افزايشصدورپروانهالزامابهمعنايرونقساختوسازنيست«

بازارداغکلنگيها

واگذاريواحدهايفاقدمتقاضيبهتعاونيهاشهرداريتوصيههايرهبريراناديدهگرفتقراردادنوسازي۳۰۰۰کاميونفرسودهمنعقدشد
 قرارداد نوس��ازي ۳۰۰۰ دس��تگاه کاميون 
فرسوده ميان سازمان راهداري و حمل ونقل 
جاده اي، شرکت بهينه سازي مصرف سوخت، 
ش��رکت س��ايپا ديزل و بانک توسعه و تعاون 
به امضا رسيد. قرارداد همکاري شرکت سايپا 

ديزل، س��ازمان راهداري و حمل ونقل جاده اي، ش��رکت بهينه سازي 
مصرف سوخت و بانک توسعه و تعاون با حضور داوود کشاورزيان، معاون 
وزير راه و شهرسازي و رئيس سازمان راهداري و حمل ونقل جاده اي، 
علي وکيلي، معاون وزير نفت و مديرعامل شرکت بهينه سازي مصرف 
س��وخت، محمد صادقي، مديرعامل ش��رکت س��ايپا ديزل و البرزي، 
نماينده مديرعامل بانک توس��عه و تعاون به امضا رس��يد.اين قرارداد با 
هدف نوس��ازي ۳۰۰۰ دس��تگاه کاميون فرسوده منعقد شده است که 
درگام اول منابع مالي و تس��هيلات لازم براي نوس��ازي ۶۰۰ دس��تگاه 

کاميون با برند ولوو توسط بانک توسعه و تعاون تامين مي شود.

عضو س��ازمان نظام مهندسي ساختمان 
اس��تان تهران گفت: شهرداري ها به رغم 
وجود قانون و توصيه هاي مس��تقيم مقام 
معظم رهبري، نس��بت به اجراي قوانين 
ساخت و ساز از جمله استفاده از مجريان 

ذيصلاح اقدام نمي کنند. به گزارش ايلنا رامين کرمي افزود: يکي از 
مهم ترين موضوعات در ساخت و سازها استفاده از افراد متخصص 
و مجريان ذيصلاح است و در قانون نظام مهندسي ساختمان در اين 
باره تاکيد شده است.وي با بيان اين که متاسفانه شهرداري هاي کلان 
شهرها از اين قانون تمکين نمي کنند و آن را ناديده مي گيرند ادامه 
داد: طبق قانون بايد براي ساختمان هاي زير ۱۵۰۰ متر از مجريان 
ذيصلاح و مهندسان مکانيک برق و مهندسان ساير رشته ها استفاده 
کرد اما شهرداري ها به خصوص شهرداري تهران و کلانشهرها از 

اين قانون تمکين نمي کنند و آن را ناديده گرفته اند.

مديرعام��ل ش��رکت عم��ران ش��هر 
جديد پرند گفت: ش��رکت عمران پرند 
ب��ه اف��رادي ک��ه در تعاوني ها ثبت نام 
ک��رده  و به مش��کل برخورده اند، واحد 
فاق��د متقاضي خ��ود را واگذار مي کند. 

طاهري مديرعامل ش��رکت عمران ش��هر جديد پرند در گفتگو 
با باش��گاه خبرنگاران جوان، با اش��اره به اينکه اکثر مش��کلات 
تعاوني ها بر طرف شده، گفت: در صورتيکه اعضاي تعاوني هاي 
مسکن مهر در پرند نتوانسته اند با مديران تعاوني ها ي به نتيجه 
برسند شرکت عمران اين آمادگي را دارد که اين افراد را براي 
واحد هاي فاقد متقاضي ثبت نام کند.وي در ادامه افزود: شرايط 
متقاضيان تعاوني ها همانند شرايط ساير متقاضيان است و هيچ 
مبلغ اضافي از اين افراد دريافت نمي شود. لازم به ذکر است که 

تا پايان سال واحد هاي اين افراد، تحويل داده مي شود.

جبارعل��ي ذاک��ري، معاون س��اخت راه  آهن ش��رکت 
ساخت و توسعه زيربناهاي حمل و نقل گفت: بر اساس 
گزارش هاي ثبت شده در طول تمام سال هاي گذشته 
به طور ميانگين حدود ۲۵۰ کيلومتر ريل گذاري جديد 
در ايران صورت گرفته اس��ت و اين در حالي اس��ت که 
شرکت ساخت در ۱۰۰ روز ابتدايي سال جاري به اين 
عدد رسيده و ما اميدواريم تا پايان سال رکوردي مهم 

در اين عرصه به ثبت برسد.
ذاک��ري درب��اره آخرين وضعيت خط ريلي کرمانش��اه 
به ايس��نا، گفت: خوش��بختانه اين طرح مهم به مراحل 
پاياني کار خود نزديک ش��ده و اس��ت تنها حدود ۱۷ 
کيلومتر از ريل گذاري و روسازي در آن باقي است که 
پيش بين��ي مي کني��م کار در آن ظرف دو هفته آينده به 
پايان برسد. البته اين به معناي آن نيست که از همان 
زمان قطارهاي مسافري کار خود را در اين مسير آغاز 
مي کنند زيرا پيگيري مس��ائل فني و ايمني نيز زمان 

ب��ر خواه��د ب��ود.وي ادام��ه داد: در راه آهن اروميه نيز 
پيش��رفت هاي قابل توجهي صورت گرفته و در حال 
حاض��ر ري��ل گذاري در اين مس��ير از طريق دو جبهه 
متفاوت ادامه دارد. با انجام زيرس��ازي نهايي در حدود 
۱۰ کيلومت��ر باقي مانده و پيگيري عمليات روس��ازي 
مي توان انتظار داشت کار اجرايي در اين خط ريلي نيز 

در شهريور ماه به پايان برسد.

تشريحآخرينوضعيتراهآهنکرمانشاهواروميه
قرارداد بندر چابهار يکي از هوشمندانه ترين مدل قراردادها 
در فضاي تجارت منطقه اي اس��ت بهروز آقايي مديرکل 
بنادر و دريانوردي استان سيستان و بلوچستان با بيان اينکه 
طرح توس��عه بندر شهيد بهش��تي چابهار محرک توسعه 
محور ش��رق کش��ور اس��ت از پيشرفت ۸۶ درصدي طرح 
خبر داد. وي گفت: در مجموع طرح توس��عه بندر ش��هيد 
بهشتي ۸۶ درصد پيشرفت داشته اما در بخش اسکله ها و 
محوطه هاي کانتينري بيش از ۹۲ درصد پيشرفت حاصل 
ش��ده اس��ت.وي با اش��اره به ظرفيت و پتانسيل هاي بندر 
چابهار اظهار داشت: کشور اگر بخواهد از محدوديت هاي 
خليج فارس عبور کند ناگزير به تس��ريع در توس��عه بندر 
چابهار خواهد بود که در نهايت با مکمل شدن بندر صحار 
و گوادر نقش منطقه اي مطلوبي در تجارت دريايي کشور 
حاصل خواهد شد.وي به مشکلات و راهکارهاي واردات 
در بندر چابهار اشاره و تأکيد کرد: کالاهاي اساسي استان 
سيستان و بلوچستان و استانهاي همجوار از پتانسيل تخليه 

و بارگيري ۵/۱ميليون تن از اين س��هم را خواهد داش��ت. 
مديرکل بنادر و دريانوردي استان سيستان و بلوچستان به 
قرارداد بندر چابهار اشاره کرد که يکي از هوشمندانه ترين 
مدل قراردادها در فضاي تجارت منطقه اي اس��ت که به 
صورت ۱۰ ساله با پيش بيني هاي کالاهاي ترانزيتي کشور 
هند به کشورهاي CIS مي تواند براي کشور و محور شرق 

جذابيت توسعه اي ايجاد نمايد.

پيشرفت۸۶درصديطرحتوسعهبندرشهيدبهشتيچابهار

افزایش بهره وري ساختمان و کاهش مصرف انرژي

طرح جامع ساماندهي منظر راه مورد بررسي قرار گرفت 

س��ازمان نظام مهندس��ي استان تهران نخستين کنفرانس ملي 
نقش مهندس��ي مکانيک در س��اخت و س��از شهري را با هدف 
افزاي��ش به��ره وري س��اختمان و کاهش مص��رف انرژي را در 
روزهاي س��وم و چهارم مرداد ماه در پژوهش��گاه نيرو برگزار 

مي کند.
دبيرکميته علمي همايش گفت: اساس کار و دانش بحث خروجي 
از کنفرانس است و هدف اصلي ما اين بود که با اين کنفرانس 
بتوانيم نشس��ت هايي تخصصي تر در کارگاه هاي آموزش��ي به 
منظور ارتقاي س��طح علمي مهندس��ين مکانيک در کشورمان 
داشته باشيم. دکتر صدر واقفي دبير کميته علمي همايش گفت: 
مي توان گفت بزرگترين تفاوت اين کنفرانس با کنفرانس هاي 
ديگر اين است که سازمان نظام مهندسي کشور به عنوان متولي 
صنعت سازمان با همکاري سازمان نظام مهندسي استان تهران 
برگزار کننده اين کنفرانس هستند که به عنوان اولين کنفرانس 
ملي مهندس مکانيک در ساخت و ساز شهري برگزار مي شود.

واقفي اظهار داش��ت: دغدغه ما در برگزاري اين کنفرانس در 

اين خصوص اس��ت که يک خروجي مناس��بي براي مهندسين 
مکانيک داشته باشيم.

دبي��ر کميت��ه علمي همايش إظهار داش��ت: براي همين منظور 
سعي کرديم تا از پتانسيل سازمان ها، انجمن ها و دانشگاه هاي 
مختلف کشور سعي کرديم استفاده کنيم و نهايتا حدود ۶۰ نفر 
از اساتيد متخصص در اين رشته دعوت کرديم تا با ما همکاري 
کنند تا قادر به بالابردن س��طح علمي باش��يم. وي افزود: اساس 
کار و دانش بحث خروجي از کنفرانس اس��ت و هدف اصلي ما 
اين بود که با اين کنفرانس بتوانيم نشس��ت هايي تخصصي تر 
در کارگاه هاي آموزشي به منظور ارتقاي سطح علمي مهندسين 
مکانيک در کش��ورمان داش��ته باشيم.دبير کنفرانس ملي نقش 
مهندسي مکانيک در ساخت و ساز شهري گفت: رشد و اعتلاي 
نظام مهندسي ساختمان و بالا بردن کيفيت خدمات مهندسي 
با برگزاري کنفرانسها و گردهماي تخصصي و تبادل اطلاعات 

فراهم مي شود. 
در ادامه رامين کرمي دبير کنفرانس ملي نقش مهندسي مکانيک 

در س��اخت و س��از ش��هري با اش��اره به اينکه رش��د و اعتلاي 
نظام مهندسي ساختمان، تقويت و توسعه فرهنگ و ارزشهاي 
اس��لامي معماري و شهرس��ازي و ب��الا ب��ردن کيفيت خدمات 
مهندسي است اظهار کرد: بنابراين ارتقاي دانش فني صاحبان 
حرفه و صنوف ساختمان در راستاي طرحهاي توسعه و آباداني 
ب��ا برگزاري کنفرانس ه��ا و گردهمايي هاي تخصصي و تبادل 
اطلاعات در داخل کش��ور و س��طح بين الملل حاصل مي شود.
وي تصريح کرد: بنابراين جهت دستيابي به اهداف فوق کاهش 
مصرف انرژي، تکنولوژيهاي نوين، مصالح ساختماني استاندارد 

در راستاي منويات مقام معظم رهبري رقم خورد.
دبير کنفرانس ملي نقش مهندس��ي مکانيک در س��اخت و ساز 
شهري، برگزاري بيش از ۵۰ جلسه طي ۱۰ ماه گذشته، همکاري 
بيش از ۲۰ شرکت توليدي صنعتي پيشرو در صنعت تاسيسات، 
مش��ارکت بيش از ۳۰ وزارتخانه و س��ازمان از بخش دولتي و 
خصوص��ي، عق��د تفاهم نامه هاي معتبر با ISI، SILivca و چند 
ژورن��ال و فدارس��يون و ات��اق بازرگاني، برگ��زاري بيش از ۲۰ 

کارگاه اموزش��ي و تخصص��ي و انتقال تجرب��ه از صنعتگران و 
صاحبان تکنولوژي، ارائه بيش از ۳۰ مقاله از ۱۵۰ مقاله اصلي 
و برگزاري ۵۰ نشست تخصصي با ديدگاه زيرساخت شهري، 
قوانين و مقررات ملي و توجه به موضوعات آينده پژوهي، بهينه 
س��ازي مص��رف انرژي و بازچرخان��ي و مديريت مصرف آب و 
س��اير تکنولوژِهاي مدرن را از جمله محورهاي برگزار ش��ده در 
کنفرانس برش��مرد.گفتني اس��ت اين کنفرانس در چهار محور 

علمي و اجرايي،صنعت و سياست گذاري برگزار مي شود.

يکصد و س��ي و شش��مين نشست ش��وراي عالي فني امور امور 
زيربنايي حمل و نقل به رياس��ت معاون حمل ونقل و نمايندگان 
سازمان ها و شرکت هاي تابعه به منظور بحث و بررسي در مورد 
ضوابط و راهنماي طرح جامع ساماندهي منظر راه برگزار شد. 
در اين جلس��ه تمامي اعضا بر ضرورت اين طرح و تاثير آن بر 
سامان دهي وضعيت راه هاي موجود و در دست احداث و نقش 
آن در ارتقاي ايمني تاکيد کردند. همچنين مقرر شد اين طرح 
در کارگروه کارشناس��ي ش��ورا مورد بررسي بيشتري قرار گرفته 
و گزارش نهايي براي تصميم گيري در نشست آتي شورا ارائه 
گردد.مهرداد تقي زاده در جلس��ه ۱۳۶ ش��وراي عالي فني امور 
امور زيربنايي حمل و نقل اظهار داشت: با توجه به اينکه سازمان 
راهداري نقشه هاي GIS از کل شبکه راه ها در دست تهيه داشته 
است. لذا در صورتي که نقشه اي از تاسيسات کنار جاده ها موجود 

نيست پس بايد تهيه آن در اولويت قرار گيرد.
وي در ادام��ه ب��ر توج��ه ب��ه بس��ته تامين مال��ي در زمان طرح 

پيش��نهادات ب��راي معم��اري راه و منظر تاکي��د کرد و گفت: با 
توجه به وضعيت بودجه هاي عمراني و ش��رايط مالي کش��ور در 
زمان طرح پيشنهادات حد اقل يک بسته تامين مالي حتي فارغ 
از منابع مالي و بودجه هاي دولتي نيز در نظر گرفته شود. به طور 
مثال در کشورهاي توسعه يافته ضوابط به گونه اي تنظيم شده 
تا بخشي از هزينه ها به مالکان زمين هاي مجاور جاده و بخش 

ديگر به درآمدهاي جانبي آن متصل شود.
معاون حمل ونقل وزير راه و شهرس��ازي با بيان اينکه » بدون 
در نظر گرفتن مس��اله س��رمايه گذاري اين طرح به س��رانجام 
نمي رس��د« خاطرنش��ان ک��رد: ضواب��ط و نح��وه مديريت در 
کشورهاي اروپايي به گونه اي است که بهره بردار بيلبوردهاي 
بزرگ)تابلوهاي تبليغاتي( را مجاب مي کند که اطراف تابلو هاي 

خود را به شعاع زيادي فضاي سبز کند.
تق��ي زاده افزود: در خص��وص مجتمع هاي خدماتي-رفاهي و 
بين راهي نيز بايد بهره بردار و مالک تفهيم شود که نبايد فقط 

به ملک خود متکي باشد بلکه با توجه به سود مناسب حاصل از 
اين فضا و همچنين در راستاي جلب رضايت بيشتر مردم بايد 
در بخشي از پروژ ه هاي معماري راه و منظر که از سوي وزارت 

راه و شهرسازي تصويب مي شود مشارکت کند.
وي همچنين با توجه به نقش فرهنگ و هنجار در زيبايي منظر 
گفت: حتما نبايد به دنبال احداث يک پروژه عمراني جديد براي 
زيباتر کردن منظر راه بود بلکه با رعايت تميزي و پاکيزگي معبر 
و جلوگيري از انباشت زباله به ويژه در معابر مشرف به مناطق 
توريس��تي به زيبايي جاده کمک کنيم. زيرا تميزي و پاکيزگي 
جزئي از زيبايي محسوب مي شود. به طور مثال در برخي معابر 
مشاهده مي کنيم که زباله ريخته شده که البته ربطي به فرهنگ 
مردم آن منطقه يا کش��ور ندارد، بلکه در کش��ورهاي مختلف با 

وضع جرايم سنگين کنترل مي کنند. 
معاون وزير راه و شهرسازي به نقش دوربين هاي هوشمند در 
کنترل رفتار مردم اشاره کرد و گفت: دوربين هاي هوشمندي که 

فقط براي ترافيک راه در ايران استفاده مي شود در ساير کشورها 
براي شناس��ايي اش��خاصي که زباله در مسير جاده مي ريزندنيز 
مورد اس��تفاده قرار مي گيرد به طوري که پس از شناس��ايي از 
شخص، جريمه سنگين از وي دريافت مي شود. در واقع همين 

جريمه باعث ايجاد فرهنگ مي شود.
تقي زاده با اش��اره به نقش حاکميت در زيبايي منظر در کش��ور 
انگلس��تان ي��ادآور ش��د: ب��ه طور مثال در کش��ور انگلس��تان، 
ساختمان هاي کنار معابر که از نماي کثيفي برخوردار هستند و 
بر منظر شهري تاثير مي گذارند از سوي پليس جريمه مي شوند. 
حت��ي علت نورپردازي برخي س��اختمان ها طبق ضوابط منظر 

شهري به ساختمان هاي هر منطقه تحميل مي شوند.
مع��اون وزي��ر راه و شهرس��ازي در پايان تاکيد کرد که جلس��ه 
کارگروه��ي در خص��وص طرح جامع س��اماندهي منظر راه به 
منظ��ور هماهنگ��ي نظرات اعضا و درس��تيابي ب��ه جمع بندي 

تشکيل شود.


